

前一个

后一个

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

研究报告

月桂酸在CO₂饱和盐水溶液中缓蚀行为和机理研究

鲁照玲¹, 郭兴蓬²

1. 华中科技大学分析测试中心 武汉 430074
2. 华中科技大学化学与化工学院 武汉 430074

摘要: 用电化学方法和衰减全反射傅立叶红外(ATR-FTIR)技术研究了月桂酸对N80钢在不同pH值(4.9、6.9和7.4)的CO₂饱和盐水溶液中的缓蚀行为和机理。试验结果表明月桂酸在低pH值下对阴极反应的抑制作用比较明显; 在高pH下, 月桂酸对阳极反应的抑制作用比较明显; 而在研究的中间pH值, 可以同时有效抑制腐蚀过程的阴阳极反应, 呈过渡态的特征。缓蚀剂在不同pH值下不同的吸附状态, 使得缓蚀剂与金属表面具有不同的相互作用能力, 这也解释了月桂酸分子在不同pH值的溶液中缓蚀行为的差异性。

关键词: 二氧化碳 月桂酸 pH 缓蚀 N80钢

INHIBITION PERFORMANCE AND MECHANISM OF LAURIC ACID IN CO₂ SATURATED NaCl SOLUTION

LU Zhaoling¹, GUO Xingpeng²

1. Analysis and Testing Center, Huazhong University of Science & Technology, Wuhan 430074
2. School of Chemistry & Chemical Technology, Wuhan 430074

Abstract: The inhibition performance of lauric acid on N80 steel in CO₂ saturated NaCl solution at different pH values (4.9, 6.9 and 7.4 respectively) were investigated using electrochemical methods and the attenuated total reflection Fourier-transform infrared (ATR-FTIR). The results showed that lauric acid has more obvious inhibition ability to the cathode process in the lower pH value. While at higher pH value, the inhibition effect is more obvious to the anode process. At the middle pH value, it showed the transition-state characteristics and has the inhibition effect both to anode and cathode processes. The different adsorption state of the inhibitor at various pH values has different interaction with the metal surface which explains the difference of the inhibition performance in the test environments.

Keywords: carbon dioxide lauric acid pH inhibition N80 steel

收稿日期 2010-08-09 修回日期 2010-10-09 网络版发布日期 2010-12-15

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金项目(50471062)资助

通讯作者: 鲁照玲

作者简介:

通讯作者E-mail: zhaolinglu@126.com

扩展功能

本文信息

▶ Supporting info

▶ PDF(960KB)

▶ [HTML] 下载

▶ 参考文献[PDF]

▶ 参考文献

服务与反馈

▶ 把本文推荐给朋友

▶ 加入我的书架

▶ 加入引用管理器

▶ 引用本文

▶ Email Alert

▶ 文章反馈

▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

▶ 二氧化碳

▶ 月桂酸

▶ pH

▶ 缓蚀

▶ N80钢

本文作者相关文章

▶ 鲁照玲

▶ 郭兴蓬

PubMed

▶ Article by Lv,Z.L

▶ Article by Guo,X.P

参考文献:

- [1] Jovancicevic V, Ramachandran S, Prince P. Inhibition of carbon dioxide corrosion of mild steel by imidazolines and their precursors[J]. Corrosion, 1980, 36(8): 416-422

- [2] Jovancevic V, Ramachandran S, Prince P, Inhibition of carbon dioxide corrosion of mild steel by imidazolines and their precursors[J] Corrosion, 1999, 55(5): 449-455
- [3] Mora-Mendoza J L, Turgoose S. Fe₃C influence on the corrosion rate of mild steel in aqueous CO₂ systems under turbulent flow conditions[J] Corrosion Science, 2002, 44: 1223-1246 
- [4] Hernandez S, Vera J R. A Statistical approach for studying CO₂ Corrosion inhibition of carbon steel using electrochemical impedance spectroscopy[J] NACE: Corrosion, 1998, paper no23
- [5] Al-Sayed M. Effect of flow and pH on CO₂ corrosion and inhibition. PhD. Dissertation, Corrosion and Protection Centre, UMIST, 1989
- [6] Kapusta S D, Rhodes P R, Silverman S A. Inhibitor testing for CO₂ environments[J]. NACE: Corrosion, 1991, paper no 471
- [7] Moiseeva L S, Rashevskaya N S, Effect of pH value on corrosion behavior of steel in CO₂-containing aqueous media[J] Journal of Applied Chemistry, 2002, 75(10): 1625-1633
- [8] Lv X H, Zhao G X, Lu M X, Research Status of CO₂ Corrosion on N80 Oil Casing Tube Steel[J] Corrosion Science and Protection Technology, 2005, 17(2): 75-78 (吕祥鸿, 赵国仙, 路民旭, 常压条件下N80钢的CO₂腐蚀的电化学特性, 腐蚀科学与防护技术, 2005, 17(2): 75-78)
- [9] Popova, A, Sokolova, E, Raicheva, S, et al. AC and DC study of the temperature effect on mild steel corrosion in acid media in the presence of benzimidazole derivatives[J] Corrosion Science, 2003, 45: 33-58. 
- [10] Karman F H, Felhosi I, Kalman E, et al. The role of oxide layer formation during corrosion inhibition of mild steel in neutral aqueous media[J] Electrochimica Acta, 1998, 43(1-2): 69-75
- [11] Lopez D A, Simison S N, de Sanchez S R.. The influence of steel microstructure on CO₂ corrosion. EIS studies on the inhibition efficiency of benzimidazole[J] Electrochimica Acta, 2003, 48(7): 845-854 
- [12] Gray L G S, Anderson B G, Danysh M J, et al. Effect of pH and Temperature on the Mechanism of Carbon Steel Corrosion by Aqueous Carbon Dioxide[J] NACE: Corrosion, 1990, paper no. 40
- [13] Kuznetsov Yu I, Ibatullin K A. On the Inhibition of the Carbon Dioxide Corrosion of Steel by Carboxylic Acids[J] Zashchita Metallov, 2002, 38(5): 496-501
- [14] Yang H Y, Xiao D Z, Chen J J, et al., Electrichemical behavior and inhibition performance of inhibitor IMC-871-G in CO₂ saturated solution[J] Corrosion Science and Protection Technology, 2000, 12(4): 211-214 (杨怀玉, 曹殿珍, 陈家坚等, CO₂饱和溶液中缓蚀剂的电化学行为及缓蚀性能, 腐蚀科学与防护技术, 2000, 12(4): 211-214)
- [15] De Marco R, Durnie W, Jefferson A, et al. Surface analysis of adsorbed carbon dioxide corrosion inhibitors[J] Corrosion, 2001, 57(1): 9-18

本刊中的类似文章

1. 谢学军, 龚洵洁, 彭珂如.咪唑啉类缓蚀剂BW的高温成膜研究[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,22(5): 423-426
2. 朱元良, 陈海玲, 邱于兵, 郭兴蓬.月桂酸根离子吸附对碳钢表面垢层性质的影响[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,22(5): 427-430
3. 杨晓远, 唐永明, 杨文忠, 万嵘.硫酸介质中2-氨基-5-苯基-1,3,4-噻二唑对碳钢的缓蚀作用[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,22(5): 431-434
4. 罗方伟, 孙文勇, 翁永基, 冉冉.微分极化曲线吸附参数研究缓蚀剂吸附[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,22(5): 439-444
5. 胡松青,胡建春,郁金华,石鑫,张军.苯并咪唑及其衍生物缓蚀性能的定量构效关系研究[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,30(5): 354-358
6. 周欣,杨怀玉,王福会 .钼酸钠对钢筋在氯离子混凝土模拟液中腐蚀行为的影响[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,22(4): 343-347
7. 张世红, 祁秀玲, 匡飞, 杨伟红, 谭卫军, 王佳 .牛黄解毒片在1 mol/L HCl中的缓蚀性能研究[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,22(4): 348-350
8. 吴开明.Effect of strong magnetic field on isothermal transformation of degenerate pearlite in an Fe-C-Mo alloy[J]. 中国腐蚀与防护学报, 2010,23(4): 248-254
9. 曹琨,李伟华,于良民,李云菊,侯保荣.吡啶啉酮类缓蚀剂在1 mol/L盐酸中吸附缓蚀机理的研究[J]. 中国腐蚀与防护

学报, 2010,30(4): 278-282

10. 王军,栾立辉,杨许召,李妮妮,李刚森.季铵盐双子表面活性剂的缓蚀性能研究[J].中国腐蚀与防护学报, 2010,22(3): 203-206

Copyright by 中国腐蚀与防护学报